
Participativní projekt Naše (Ná)ves

Závěrečná zpráva
z participace s občany
září 2024



Osnova
Úvod 3

Metoda sběru dat 4

Výstupy z participačních aktivit 5

Vybavenost v obci 5

Péče o přírodu a zeleň v obci 6

Veřejný prostor v obci 7

Kultura, sport a společenský život v obci 7

Budoucnost bývalého dřevozpracujícího areálu Dřevona 8

Závěrem 9

2



Úvod
Participativní proces „naše (NÁ)VES” vznikl z iniciativy obce Poříčany ve spolupráci se společností

Participation Factory.

Cílem participace bylo zapojit místní občany do plánování budoucího rozvoje obce. Podněty získané

prostřednictvím participace obyvatel využije vedení obce pro aktualizaci stávajícího strategického

plánu Poříčan. Strategický plán obce představuje pomyslnou cestovní mapu, která ukazuje, kam obec

směřuje a jak tam dojde. Zahrnuje vytyčení cílů a navržení konkrétních projektů pro jejich naplnění.

Současný strategický plán Poříčan se tvořil na období let 2015-2025, je proto nejvyšší čas na jeho

aktualizaci. Díky zapojení obyvatel je možné zhodnotit současný stav Poříčan a stanovit hlavní priority

pro následující období.

Obyvatelé Poříčan se také zapojili do hledání nového využití pro bývalý dřevozpracující závod Dřevona,

který obec plánuje v budoucnu revitalizovat. Nápady a podněty od zapojených občanů se stanou

podkladem pro připravovanou architektonickou studii.

Celkem se do participace zapojilo přes 120 dospělých obyvatel Poříčan a přes 230 žáků základní školy.

Tato závěrečná zpráva shrnuje veškeré sebrané podněty a nápady napříč aktivitami. Nejde o výčet

všech podnětů, ale o shrnující dokument, který vyzdvihuje ty podněty, které se nejvíce opakovaly a měly

největší podporu od účastníků participace.
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Metoda sběru dat
Participace v Poříčanech probíhala od května do konce července 2024. Pro participaci byly definovány

tři hlavní cílové skupiny: široká veřejnost, žáci místní základní školy a zastupitelé obce. Participace se

každý účastnil dobrovolně a nešlo o reprezentativní vzorek obyvatel Poříčan.

Široká veřejnost se mohla zapojit prostřednictvím participačního workshopu k budoucímu využití areálu

Dřevona. Workshop proběhl přímo v areálu a jeho součástí byly tři komentované prohlídky a tři vedené

diskuse. Kromě diskuse, při které se podněty účastníků zaznamenávaly na flipchart, mohli přítomní

zanechat podnět také na tzv. zdi nápadů.

K celkové spokojenosti se životem v obci se obyvatelé vyjadřovali v participačním kontejneru, který byl

v Poříčanech umístěn na tři dny. V kontejneru jsme s eobyvatel ptali na jejich názor na čtyři základní

oblasti: veřejný prostor, péče o přírodu a zeleň, vybavenost v obci a kultura a společenský život. Sběr dat

doplnil také online dotazník, který byl k dispozici pro vyplnění po dobu jednoho měsíce.

Otázky v dotazníku vycházely z otázek v participačním kontejneru.

Pro žáky základní školy byl připraven interaktivní 90-minutový modul, během kterého se děti mohly

vyjádřit k tomu, jak se jim v obci žije, co jim chybí a co by případně změnily.

Zastupitele obce čekaly dva edukativní workshopy s odborníky na téma urbanismu menších sídel a role

obce při plánování vysokorychlostní tratě. Na workoshepch vystoupil Ing. Martin Klečka, Ph. D., předseda

výboru spolku Koridor D8, a MgA. Eliška Málková s Ing. arch. Matějem Čunátem ze Studia Taktiky.

Z každé participativní aktivity pro veřejnost vznikl výstup - protokol, který shrnuje sebraná data od

účastníků. Výsledkem všech aktivit je pak tento souhrnný report, který bude sloužit jako podklad pro

další plánování rozvoje obce.

O celkovém procesu participace informuje webová stránka nasenaves-poricany.cz, kde se účastníci

participace i široká veřejnost dozví klíčové informace o cílech procesu, harmonogramu a výstupech.

Veškeré výstupy z participace byly veřejnosti představeny prostřednictvím participačního kontejneru na

podzim 2024.
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Výstupy z participačních aktivit
Proběhlé participační aktivity měly různé cíle a zaměřovaly se na několik témat. Ústředním tématem pro

sběr dat v participačním kontejneru a v online dotazníku byla spokojenost obyvatel s:

● občanskou vybaveností v obci,

● péčí o přírodu a zeleň,

● veřejným prostorem,

● kulturním a společenském životem v obci

Proběhl také workshop v areálu dřevozpracujícího areálu Dřevona, v rámci kterého se mohli účastníci

vyjadřovat k tomu, co by si v areálu představovali do budoucna. Probíhala diskuse o tom, jaké služby

v obci v současnosti chybí a jaké funkce by mohl budoucí areál plnit.

Program na základní škole se zaměřil na sběr podnětů k tomu, jak se dětem v obci žije, co mají v obci

rádi a co naopak ne. Definovaly místa, kde se cítí a necítí dobře a vyjadřovaly se k tomu, co jim v obci

chybí. Svoje nápady pak mohly dále rozvést během dotazování, k čemu by využily bývalý závod

Dřevona.

Většina obyvatel je v obci spokojená, účastníci participace se vyjadřovali hlavně k menším

nedostatkům, které by jim zpříjemnily každodenní život. Zásadní témata pro zlepšení, která se častěji

opakovala, byla doprava v obci, absence konkrétních prvků občanské vybavenosti a menší nedostatky

ve veřejném prostoru.

Vybavenost v obci

V obci se nachází velmi základní občanská vybavenost, jako je obchod s potravinami a lékař, avšak

obyvatelům některé druhy vybavenosti a služeb chybí. Účastníci participačních aktivit často zmiňovali,

že jim v obci chybí restaurační zařízení, jako je kavárna (s cukrárnou), hospoda a restaurace.

Obyvatelé postrádají také místa, kde by se mohli setkávat či kulturně obohacovat. Zmiňovali, že by se

jim v obci líbila knihovna a kulturně-komunitní centrum. V obci navíc chybí opravdové

centrum-náves. Mnozí navrhovali vyčistit a upravit okolí místního koupaliště. Uvítali by také více

lékařských ordinací dále lékárnu nebo trafiku.
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Důležitým aspektem vybavenosti obce je dopravní infrastruktura. V současné době mají občané

Poříčan potíže s bezpečnou pěší a cyklo dopravou do okolních lokalit. Uvítali by proto bezpečné

cyklostezky vedoucí do Chrástu, ke Klučovu a směrem k Třebestovicím.

Téma dopravy v diskusích obecně velmi rezonovalo. Kromě zmiňovaných cyklostezek chybí obyvatelům

také semafory, přechody pro chodce a na některých místech v obci dokonce radary, které měří

rychlost projíždějících vozidel. Žáci základní školy si také stěžovali na časové intervaly spojů MHD (mají

obtíže autobus stihnout, když končí odpolední výuku). K tématu dopravy se váže také plánované

vybudování vysokorychlostní trati. Mezi obyvateli panuje obecná obava, že výstavba VRT povede

k degradaci přírodních hodnot a snížení kvality života v obci.

Opakovaným podnětem byla kvalita místní základní školy. Dotazovaní poukazovali na nedostatečnou

kvalitu výuky i na celkový přístup k fungování školy a navrhovali přilákat nové mladé učitele do obce.

Dětem nejčastěji chyběly obchody s širším sortimentem (nad rámec potravin), hřiště pro starší děti

(skatepark, pump track), přechody pro chodce nebo restaurace. Stěžovali si také na Sokolovnu, která by

podle nich potřebovala rekonstrukci.

Péče o přírodu a zeleň v obci

V oblasti péče o zeleň v obci účastníci žádné významné nedostatky nepociťují. Kudrnáčovu stezku

a stezku podél řeky by bylo vhodné častěji sekat. Veřejná prostranství by se mohla osázet okrasnými

květinami, případně přidat truhlíky či závěsné květináče. Více zeleně v obci by uvítaly také děti.

Účastníci dále navrhovali obnovu cesty k lesumezi poli, aby měli všichni obyvatelé snadnější přístup do

lesa. Na cestě by uvítali zastavení v podobě laviček a naučných tabulí. Padl také návrh na vytvoření

obecní kompostárny. Z odpovědí účastníků je patrná také obava z vybudování vysokorychlostní tratě

a jejího dopadu na přírodu i obec jako celek.

6



Veřejný prostor v obci

Do veřejného prostoru Poříčan by se podle účastníků mohlo umístit více odpadkových košů (i těch na

psí výkaly), laviček a prvky pro starší děti (místa pro setkávání). Na některých místech je také

nedostatečné veřejné osvětlení. Mnozí zmiňovali také chodníky v ulici Kounická.

Lidem v obci chybí prostor, kde by se mohli setkávat, obec postrádá náves. Opakovalo se také přání

vyčistit koupaliště. S tím souhlasí i děti. Ty by se dále přály, aby se častěji uklízely ulice a podchod

u nádraží. U tématu veřejného prostoru se opět objevila také potřeba cyklostezek. Účastníci participace

by do veřejného prostoru navíc umístili kamerový systém. Někteří dokonce zmiňovali, že by vylepšili

hlášení rozhlasu, jelikož ho špatně slyší (zejména v okolí bytovek).

Kultura, sport a společenský život v obci

Kulturní život v obci je celkem bohatý, nějaké návrhy na jeho doplnění se přesto objevily. Účastníci

participace - dospělí i děti - by uvítali více kulturních akcí, jakou jsou zábavy, sezónní trhy nebo

koncerty, ale i například společenské akce, jako jsou workshopy, besedy a další. Co se pořádání akcí

týče, lidem zejména chybí příslušné kulturní centrum, kde by se akce mohly konat. Obyvatelům celkově

chybí prostor, kde by se mohli poznat, setkávat se a trávit volný čas. Takovým prostorem může být

právě kulturně-komunitní centrum. Pro tento účel se pochopitelně nabízí areál Dřevony. Někteří

zmiňovali také častější (a lepší) program letního kina.

Sportovní akce by se pak mohly konat v nové hasičárně (hasičské zbrojnici), kterou by si účastníci přáli.

Ke sportovním aktivitám by rádi využili také hasičské cvičiště. Pro sportovní aktivity by měla sloužit také

opravená sokolovna.Ta by si však zasloužila efektivnější a přehlednější management a možnost

rezervace sálů. Pro některé je současný systém matoucí. Děti by pak uvítaly například skatepark nebo

pump track.
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Budoucnost bývalého dřevozpracujícího areálu Dřevona

Workshop k budoucímu využití Dřevony měl za cíl seznámit účastníky s areálem a vést diskusi nad tím,

k čemu by mohl sloužit po revitalizaci. V návrzích účastníků se odrážely především služby, které

v současnosti obyvatelům v Poříčanech chybí.

Nejčastějším návrhem bylo kulturně-komunitní centrum, které by mohlo sloužit hned k několika

funkcím. Kromě kulturního programu ve formě koncertů, kina a divadla by mohl hostit různé workshopy

a řemeslné i jiné rukodělné kroužky a kurzy. Účastníkům participačního procesu by se v Dřevoně líbila

také knihovna a kavárna. Areál by rádi využili také k různým sportům. Mohl by se ta nacházet menší

cvičební sál nebo tančírna. Ve venkovních prostorách by si pak představovali minigolf, kluziště,

skatepark nebo střelnici pro myslivce i veřejnost.

Rozsáhlé pozemky, které k Dřevoně přiléhají, mají velký potenciál. Někteří účastníci by zde uvítali

komunitní zahradu, venkovní veřejné griliště, altán pro pořádání oslav či venkovní pódium. Mnozí by

rádi zachovali plochu zeleně, která by jim umožnila odpočívat v přírodě.

Diskutovaným tématem bylo také využití areálu pro různé komerční služby. Jelikož obyvatelům

v Poříčanech chybí rozsáhlejší zdravotnické zařízení, uvítali by v areálu Dřevony například i ordinace

a lékárnu. Aktuálním tématem pro obce je také důmpro seniory.

Během participace se žáky ZŠ byly nejpopulárnějšími návrhy kavárna, knihovna, obchod s potravinami

nebo s oblečením, restaurace a skatepark.
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Závěrem
Participační proces v Poříčanech byl prvním krokem k širšímu zapojení obyvatel do plánování obce.

Formát aktivit umožnil sběr dat k několika zásadním tématům a nastínil postoj obyvatel k dalšímu

rozvoji obce. Důležitým aspektem participace bylo zapojení co nejširší škály obyvatel. Z procesu tak

nebyla vynechána ani mládež.

Ze zpětné vazby účastníků participace vyšlo najevo, že obyvatelé velmi oceňují otevřenost obecního

úřadu a kroky paní starostky a zastupitelů vedoucí k širšímu zapojení občanů. V tuto chvíli bude zásadní

využít sebraná data vhodným způsobem pro aktualizaci strategického plánu obce. Zjištěné podněty se

využijí také pro zadání nové urbanisticko-architektonické studie revitalizace areálu Dřevona a pro další

kroky v rozvoji obce.
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Závěrečnou zprávu z participace zpracovala v srpnu 2024

společnost Participation Factory

pro obec Poříčany

nasenaves-poricany.cz


